
PROTOKÓŁ Nr V)2007  
 
 
z V sesji Rady Gminy Zlawies Wielka odbytej w dniu 22 lutego 2007 roku. 
 
Sesja odbyła się w Urzędzie Gminy w Złejwsi Wielkiej, rozpoczęła się o godzinie 1000, a 
zakończyła o godzinie 1405. 
 
Na ogólną liczbę 15 radnych w sesji udział wzięło 15 radnych, co stanowi 100%. 
W sesji udział brał wójt gminy i 6 pracowników urzędu gminy oraz 13 osób 
zainteresowanych obradami. 
Listy obecności w załączeniu do protokółu. 
 
Porządek obrad : 

1. Otwarcie obrad V sesji Rady Gminy 
- stwierdzenie quorum. 

      2. Przyjęcie protokółu z poprzedniej sesji. 
      3. Podjęcie uchwał. 
      4. Wolne wnioski i zapytania. 
      5. Zakończenie obrad V sesji Rady Gminy Zlawies Wielka. 
 
 
Ad. 1  
 
 
V sesję Rady Gminy Zławieś Wielka otworzył, powitał zebranych pan Zbigniew Drewnowski 
– przewodniczący Rady Gminy. 
Na podstawie listy obecności stwierdził, że jest wystarczająca liczba radnych do 
podejmowania prawomocnych uchwał. 
Odczytał porządek obrad. 
 
Do przedstawionego porządku obrad nie wniesiono uwag. 
 
 
Ad. 2  
 
 
Przewodniczący Rady Gminy zapytał, czy ktoś ma uwagi do protokółu z poprzedniej sesji.. 
 
Krzysztof Rak – radny 
Poinformował, że na stronie 14 protokółu jest brak znaczącej części wypowiedzi Pana wójta. 
 
Odczytał uzupełnienie do protokółu w tej sprawie, a mianowicie : 
Cyt. 
Tadeusz Smarz – wójt gminy 
Nie zamierza wycofywać się z programu wyborczego i myśli, że radni będą ten program 
akceptować.  
Zaznaczył, że ma wątpliwości co do realizacji zadań zaplanowanych w sołectwach, w których 
on sam jak i popierający go radni nie zdobyli zaufania mieszkańców. Dodaje, że skoro prawie 
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wszyscy radni Klubu „Nowy Czas” jak i mieszkańcy sołectw, którzy ich wybrali nie chcą z 
nim współpracować, to on nie ma interesu, żeby w tych sołectwach robić.  
 
Pisemne uzupełnienie w załączeniu do protokółu. 
 
 
Nikt więcej nie zabrał głosu. 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Zapytał kto jest za przyjęciem protokółu z uwagą zgłoszoną prze radnego Krzysztofa Raka. 
 
Za przyjęciem protokółu z poprzedniej sesji było 14 radnych, 1 osoba wstrzymała się od 
głosu. 
 
 
Ad. 3 
 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Przypomniał, że projekt budżetu gminy na 2007 rok omówiony został na wspólnym 
posiedzeniu komisji Rady w dniu 16 lutego br. 
 I radni większością głosów przyjęli ten projekt. 
Poprosił skarbnika gminy o odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej na temat 
projektu budżetu. 
 
Janina Ciska – skarbnik gminy 
Odczytała Uchwałę Nr 84)2006 Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 11 
grudnia 2006 roku w sprawie opinii o projekcie budżetu na 2007 rok Gminy Zlawies Wielka. 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Przypomniał, że na komisji były już wprowadzone pewne poprawki do projektu budżetu.  
Poprawki zostały naniesione, odpowiednie strony skserowane i rozdane radnym. 
Zapytał, czy ktoś ma pytania lub uwagi do projektu budżetu. 
 
Małgorzata Kutnik – radna 
Stwierdziła, że w załączeniu nr 3a do uchwały powinno być 185 tysięcy, a nie 190 tysięcy, w 
kolumnie nr 6 łączne kwoty finansowania powinno być 3.068.357, a jest 3.068.657., 
inwestycje zaplanowane 2.267 miliona z czego 75% będzie stanowił kredyt, a 16% dochody 
własne, wykaz mienia komunalnego – grunty rolne- rozchody 1,5 ha za kwotę 42.164złote, a 
projekt budżetu na str. 9 wykazu mienia komunalnego w 2006 r. do listopada gmina sprzedała 
1,57 ha i jest 97.725 – skąd różnica, dochody budżetu na 2007 rok w dziale gospodarka 
mieszkaniowa w paragrafie 0770 odpłatnie nabycie na kwotę 6.800 złotych z czego to będą 
wpłaty, prosi o powierzchnie i numery działek. 
 
Janina Ciska – skarbnik gminy 
Poinformowała, że 6.800 złotych to wpłaty za wykup mieszkań mienia komunalnego . 
Wykupujący mieli spłatę rozłożoną na raty na okres 5 lat (trzy osoby spłacają) i to są 
faktyczne wpłaty do budżetu. 
Pięć tysięcy różnicy, jest to pomyłka – wpływy mieszkańców – powinno być 10 tysięcy, 
przepisując projekt zrobiono błąd. 
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Małgorzata Kutnik – radna 
Stwierdziła, że w kolumnie 5 nie zgadza się o 300 złotych. 
  
Janina Ciska – skarbnik gminy 
Poinformowała, że policzy i odpowie. 
 
Małgorzata Kutnik – radna 
Zapytała, czy w bieżącym roku planuje się sprzedaż mienia komunalnego, jeżeli tak to prosi o 
szczegółowe zapoznanie z tym radnych, z powierzchnią działek, na jaką kwotę i gdzie są 
zlokalizowane. 
 
Janina Ciska – skarbnik gminy 
Poinformowała, że w projekcie budżetu nie przewiduje się sprzedaży mienia komunalnego. 
Jeżeli dział rolnictwa da taką informację to będzie to ujęte poprzez zmianę w budżecie. 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Poprosił o ustosunkowanie się do uwag wniesionych przez radną Kutnik na komisji. 
 
Mirosław Kwiatkowski – kierownik Referatu Rolnictwa 
Poinformował, że grunty z wykazu ilość na dzień 1 stycznia 2006 roku 9 885 wartość podana, 
rozchód za 2006 rok sprzedaż działek 1,57 ha to pozycja, która ubyła , kwota przeszacowana 
o prawie 40 tysięcy więcej. Rozchód 9 arów na powiększenie działki, oczyszczalnię ścieków 
kupił pan Pietras za 80 tysięcy i wieloletni dzierżawca w Zaroślu Cienkim pan Rębacz. 
Pytania na komisji dotyczyły: w 2001 roku przekazano jezioro Polskiemu Związkowi 
Wędkarskiemu – 7,39 ha za 23.650 złotych – nastąpiło to na podstawie szacunku. Grunty 
rolne w Pędzewie o powierzchni 1,52 ha za kwotę 6.888 złotych nabyła pani Aleksandra 
Kutnik. 
 
Krzysztof Rak – radny 
Stwierdził, że na posiedzeniu komisji radna Kutnik poprosiła wójta o przedstawienie listy 
zadań inwestycyjnych, na które wójt nie potrzebuje akceptacji Rady, wystarczy tylko 
zarządzenie. Te drobne zadania opiewają na kwotę 2,5 miliona złotych. Są to zadania 
określone w dziale transport – łączność rozdział drugi, publiczne i gminne, odczytał o jakie 
kwoty chodzi. Dodał, że jest to spora kwota. 
Nadmienił, że odmowa udostępnienia tej listy jest złamaniem zasad budżetowych, bo jest to 
zasada jawności. 
Po raz kolejny zwraca się do wójta o przedstawienie zadań nie ujętych w zadaniach 
inwestycyjnych. 
 
Tadeusz Smarz – wójt gminy 
Stwierdził, że budżet jest dość szczegółowo rozpisany. 
Wykaz, o którym wspomina radny Rak jest to szczegółowy harmonogram realizacji zadań na 
2007 rok. 
Odczytał harmonogram prac na 2007 rok. 
Dodał, że w miarę posiadanych środków harmonogram ten będzie zmieniany i realizowany. 
 
Andrzej Pyzik – radny 
Poprosił o skserowanie tego wykazu  i przekazanie go radnym. 
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Nie zdążył wszystkiego zapisać. Jest ważne np. ile gdzie będzie lamp. O świetlicy w Starym 
Toruniu nic nie było wspomniane, czy będzie ona remontowana, czy nie. Na ostatnim 
zebraniu wiejskim dowiedział się, że będzie ona remontowana i zostało to zatwierdzone. 
 
Zenon Podgórski – radny 
Stwierdził, że wójt nic nie nadmienił o chodnikach w Górsku. Na dożywianie dzieci 
otrzymaliśmy dotację o 22 % większą niż poprzednio. 
 
Janina Ciska – skarbnik gminy 
Wyjaśniła, że na dożywianie dzieci po stronie dochodów jest tylko dotacja 62 tysiące, a po 
stronie wydatków jest łączna kwota 162 tysiące razem z pieniędzmi przeznaczonymi na 
dożywianie przez gminę. 
Gmina przeznaczyła na ten cel 100 tysięcy tzn. na tym samym poziomie co w roku ubiegłym. 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Jeżeli radny chce zwiększyć kwotę na dożywienie. Niech powie z czego zabrać. 
 
Krzysztof Rak – radny 
Modernizacja OSP w Łążynie łącznie z budową sali widowiskowej.  
W planach inwestycyjnych tego nie ujęto. 
Jaki jest to koszt i kiedy to będzie robione. 
 
Małgorzata Kutnik – radna 
Poprosiła o uszczegółowienie oświetlenia ulicznego, jest to bardzo ważny temat. Po 
zebraniach w poszczególnych sołectwach dowiedzieliśmy się, że potrzeby są bardzo duże. 
Jest trochę zaplanowanych oświetleń ulicznych i czy 200 tysięcy wystarczy. Proponuje 
wprowadzenie oświetlenia do Gutowa, było to zgłaszanie wcześniej. 
Ścieżka rowerowa Górsk – Rozgarty. 
Uważa, że z opinii mieszkańców wynika, że ścieżka, która została zrobiona w roku ubiegłym 
nie spełnia wymogów. Jeżeli robimy coś w naszej gminie róbmy to dobrze, czy przepisy to 
regulują, że szlakę można jeszcze stosować. Pieniądze na ścieżkę można pozyskać z Unii i 
można ją zbudować z prawdziwego zdarzenia. Aglomeracje Toruń i Bydgoszcz może byłyby 
chętne partycypować w kosztach. Należałoby tylko przystąpić do rozmów. Czy w zestawieniu 
41 inwestycji można coś zmieniać, bo proponuje wprowadzenie do inwestycji 3 lamp w 
Gutowie przez las. 
Ścieżka rowerowa powinna te ż być z Górska do Złejwsi Wielkiej. Czy sala widowiskowa w 
Łążynie na powierzchni 20 metrów, czy to modernizacja – prosi o szczegóły. 
Czy wszystkie propozycje, które przedstawił wójt są ujęte w budżecie gminy i na jaką kwotę. 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Poinformował, że jeżeli radni chcą wnosić poprawki, to proszę zgłaszać to formalnie, bo na 
razie jest to tylko komentarz.  
 
Małgorzata Kutnik – radna 
Stwierdziła, że po to była komisja, żeby nad tym dyskutować, bo nie mieliśmy nad czym. 
 
Andrzej Pyzik – radny 
Poprosił o podanie kosztów na remont świetlicy w Stary Toruniu. W okolicy Rozgart i 
Przysieka nie ma miejsca na żadne spotkania. 
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Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Podkreślił, że jest to projekt budżetu  i można do niego wprowadzić poprawki. Zmiana  to 
zmniejszenie środków z jednego zadania i wprowadzenie na nowe. 
Można zgłaszać poprawki i będą one przegłosowane. 
 
Krzysztof Rak – radny 
Zapytał, czy Pan przewodniczący żąda , żeby wnosić poprawki do budżetu 20 minut po 
usłyszeniu listy zadań. 
Przecież radna zapytała na posiedzeniu komisji, czy wójt mógłby przedstawić listę zadań, 
odpowiedź była nie bo nie, bez tłumaczenia. 
 
Małgorzata Kutnik – radna 
Na poprzedniej sesji było głosowanie, nie mogliśmy nic zrobić to tak się to stało. 
 
Mirosław Trzebiński – radny 
Posiedzenie komisji na temat budżetu gminy trwało 5 godzin. Jeśli jest coś do zmiany, to to 
należy przegłosować, budżet był przedyskutowany na komisjach. 
 
Małgorzata Kutnik – radna 
Powinniśmy otrzymać wykaz tych projektów uszczegółowiony z kwotami mniej więcej żeby 
wiadomo było co można przerzucić bo np. będą 3 lampy w Gutowie, to trzeba komuś je 
zabrać. Dzisiaj na pewno nie dojdziemy do porozumienia. Wobec tego proponuje, żeby 
jeszcze raz komisja spotkała się i faktycznie przeanalizowała, żeby ten budżet faktycznie był 
budżetem. 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Zapytał, czy radna Kutnik stawia wniosek o przerwanie obrad nad budżetem . 
 
Małgorzata Kutnik – radna 
Stwierdziła, że nad budżetem tak. Powinnyśmy dostać dokładne materiały, bo to co my 
otrzymaliśmy jest niekompletne. Jeśli mamy przerzucać z działu do działu musimy wiedzieć 
co. 
Żądam otrzymania kompletnych materiałów. 
 
Zbigniew Drewnowski – radny 
Zapytał, czy to ma być budżet zadaniowy, nigdy tego nie było, żeby budżet był zapisany co 
kto i kiedy robi i co ile kosztuje. 
Komisje większością głosów  przyjęły projekt budżetu. Czegoś tu nie rozumie. Projekt 
budżetu radni otrzymali na początku lutego, było szkolenie Regionalnej Izby Obrachunkowej, 
na posiedzeniu komisji wszyscy byli. 
 
Zenon Podgórski – radny 
Stwierdził, że jest to nieporozumienie z lat ubiegłych, bo tak szło i tak można było robić. 
Kadencja wójta była 5 lat i tak było tak się utarło ale teraz powinno być tak, żeby to zmienić. 
Zapoznałem się z budżetem ościennym i tam jest konkretnie ile np. kosztuje przystanek. 
 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Wniosek, żeby to uszczegółowić to trzeba wszystko zmienić. 
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Andrzej Pyzik – radny 
Na oświetlenie jest 200 tysięcy mamy podane wnioski gdzie mają być robione chcemy 
wiedzieć dokładnie na jaką wioskę, jakie kwoty będą przelane. 
Podane jest, że w Rzęczkowie będą 2 lampy w innej miejscowości nie ma żadnego szczegółu. 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Są to przewidywane koszty jak będzie sprawozdanie z budżetu to będą szczegółowe koszty, 
teraz to jest plan. 
Można podnieść podatki i wszystko. 
 
Andrzej Pyzik – radny 
Chcemy ogólnie wiedzieć o zarysie prac. W planie jest 11 punktów. Jeśli możemy 
sprecyzować, że w Rzęczkowie będą 2 lampy, a czy nie możemy sprecyzować ile będzie 
lamp w Przysieku. Chyba możemy jeżeli wiem jaki jest odcinek drogi. To nie jest takie 
trudne. 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Poinformował, że o tym decyduje energetyka, poza tym takich szczegół nie było, czegoś nie 
rozumie. 
 
Andrzej Pyzik – radny 
Poinformował, że nie chodzi o kwotę, ale o szczegóły. 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Zapytał o co chodzi, czy gdzie ile będzie lamp. 
 
Andrzej Pyzik – radny 
 
Stwierdził, że nie chodzi o kwotę 200 tysięcy, bo nie chce jej zmieniać. Chodzi o to co gdzie 
będzie robione. Był tylko jeden punkt wyszczególniony – 2 lampy w Rzęczkowie. 
 
Zbysław Krawulski – radny 
Stwierdził, że poprzednia Rada zadecydowała o zrobieniu drogi od przepompowni w 
Czarnowie do p. Mazurkiewicza. Droga ta jest przygotowana do bitumowania, a na dzień 
dzisiejszy nie wiadomo, czy będzie robiona. 
Chciałby, żeby w Czarnowie powstał plac zabaw i boisko z prawdziwego zdarzenia. 
 
Teresa Balicka – radna 
Złożyła wniosek formalny o uwzględnienie budowy sanitariatów w OSP w Rzęczkowie. 
Poinformowała, że strażacy przyjeżdżają z akcji i nie mają gdzie się umyć, to nie są duże 
pieniądze. 
 
Henryk Lizak – radny 
Stwierdził, że wcześniej nic się nie mówiło o opłatach adiacenckich .  
Zapytał czy to coś nowego, bo działki sprzedawane są od wielu lat. 
Zapytał również, czy zapadła decyzja dotycząca szkoły w Górsku i czy będzie budowany 
chodnik Rozgarty – Przysiek. 
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Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Poprosił radnych o oddzielenie pytań dotyczących budżetu gminy od pytań zadawanych w 
wolnych wnioskach. 
 
Tadeusz Smarz – wójt gminy 
Budżet jest przygotowany na miarę posiadanych środków finansowych. 
Jest ponad 100 wniosków, które są bardzo ważne i powinny być zrealizowane. Uczestniczy w 
zebraniach wiejskich i strażackich. Na zebraniach tych poruszany jest właściwie ten sam 
temat, temat dróg. 
Drogi na terenie gminy są w różnym stanie, w lepszym lub gorszym, jednak to mieszkańców 
boli. Drugim powtarzającym się tematem jest oświetlenie uliczne. Gdybyśmy  mieli zająć się 
tylko drogami i oświetleniem ulicznym to gwarantuje, że cały budżet byłby wydany tylko na 
te zadania i jeszcze by zabrakło pieniędzy. Zadania przedstawione w harmonogramie są to 
szczegóły , które mogą być zrealizowane. Gdybyśmy mieli się licytować, to każdy radny 
przedstawiłby przynajmniej 10 dróg, które są do zrobienia w jego rejonie działania. . 
Wyborcy na pewno o tym mówią. Przynajmniej 300 kilometrów dróg nadaje się do budowy 
lub utwardzenia. W miarę możliwości w każdej wsi trzeba coś zrobić. Na pewno zakres prac 
nie zadowoli wszystkich, ale trwało to będzie jeszcze długo. 
Świetlice wiejskie wyglądają tak jak lokalne społeczeństwo o nie dba. Będzie się starał, żeby 
w świetlicach było na czym usiąść, żeby były ogrzane w miarę potrzeb, żeby było czysto. 
Może radni się włączą, żeby w tych świetlicach coś się działo.. 
Budowa chodnika w Górsku wzięta będzie pod uwagę. 
Dożywianych prze gminę jest ponad 400 uczniów. 
Zadania omówił bardzo dokładnie i nie ma nic do dodania. Jeżeli na zadanie nie ma 
wykonanej dokumentacji to nie można określić ile zadanie będzie kosztowało. Informuje jak 
widzi rozwiązanie problemu, czy zadania. Dotyczy to też Górska gdzie mówi o domu kultury, 
to są również zamierzenia. O szczegółach będzie informował w poszczególnych etapach 
kiedy będzie dokumentacja, kosztorys inwestorski, same koszty ujawnią się po przetargu. 
Przetargi robione są na zadania powyżej 60 tysięcy euro. Wszystko będzie wynikało z 
dokumentacji i możliwości. Radni na pewno pojadą do Łążyna i zapoznają się na miejscu jaki 
jest stan faktyczny. 
Na oświetlenie uliczne w budżecie gminy zabezpieczona jest określona kwota. Starał się 
mniej więcej wyliczyć na ile punktów starczy pieniędzy, ponieważ nawet 100 metrów 
oświetlenia w różnych wsiach będzie inaczej kosztowało. Zależy to od warunków 
energetycznych, a o warunkach nie decyduje wójt ani radni tylko energetyka. 
Żadnych przeciwwskazań nie ma, żeby ścieżka rowerowa nie mogła być wykonane ze szlaki. 
Idziemy z jej zrobieniem po najmniejszych kosztach. Jeżeli będzie możliwość jej zrobienia z 
prawdziwego zdarzenia np. z polbruku to podłoże będzie już gotowe. 
Budżet gminy ma 50 stron – jest on bardzo szczegółowy i wiedział, że budżet nie będzie 
przyjęty przez pewną grupę radnych. 
Poinformowano na komisjach radnych, że budżet można zmieniać kilkakrotnie w ciągu roku, 
bo np. mamy już inne składniki subwencji. Przerywanie sesji budżetowej jest to prawo 
opozycji. To życie dyktuje zmiany w budżecie.. 
Radny Krawulski mówił, że było obiecanie zrobienie drogi do pana Mazurkiewicza w 
Czarnowie. Takiej deklaracji nigdy nie składałem i takiej możliwości nie widzę, ponieważ 
mamy do zrobienia drogi, przy których mieszka więcej ludzi uzasadnienie społeczne jest w 
tym przypadku o wiele większe. Doga ta jest utwardzona, wyrównana i przejezdna. 
Plac zabaw i boisko. 
Przedstawił tylko możliwości a nie potrzeby, bo potrzeb jest o wiele więcej. Kończą się 
zebrania wiejskie i wniosków będzie bardzo dużo. 
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Plac zabaw i boisko. 
W harmonogramie przedstawił tylko możliwości, a nie potrzeby bo potrzeb jest o wiele 
więcej. Kończą się zebrania wiejskie i wniosków będzie bardzo dużo. Liczy na aktywność w 
realizacji wniosków rad sołeckich. Nie złoży deklaracji, że w Czarnowie będzie plac zabaw, 
ale nie mówi, że go na pewno nie będzie. 
O uwzględnieniu budowy sanitariatów w OSP w Rzęczkowie rozmawiał już z naczelnikiem 
OSP Rzęczkowo i w tej sprawie naczelnik przyszedł na sesję. Dyskutował już na ten temat z 
Zarządem OSP Rzęczkowo ale w tej chwili nie ma na to wyasygnowanych pieniędzy. 
Ogółem na straże zabezpieczono w budżecie 264 tysiące złotych. Na terenie gminy działa 8 
jednostek OSP, a potrzeby jednostek są o wiele większe. 
Opłaty adiacenckie nie są nowością i każdy kto kupował działkę wiedział, że taka opłata go 
czeka. Były rozmowy z nabywcami, był biegły rzeczoznawca, który dokonał oszacowania, a 
opłatę nalicza się w okresie 5 lat. Sukcesywnie są wydawane decyzje w sprawie opłaty 
adiacenckiej, jest ona naliczana i są to dochody własne gminy. Nie ma możliwości zwolnienia 
z opłaty adiacenckiej. 
Zespołu szkół jeszcze nie ma w Górsku ale podjęte są działania w kierunku jego utworzenia. 
Wystąpił w tej sprawie do Kuratora, a ostateczną decyzję podejmie Rada Gminy.  
Budowa chodnika Rozgarty – Przysiek nie jest zadaniem gminy. Budowa finansowana jest 
przez Generalną Dyrekcję Dróg. W tej sprawie jest w stałym kontakcie z dyrekcją ponieważ 
gmina przejęła na siebie koszt dokumentacji i z tego się wywiązała, a Generalnej Dyrekcji 
Dróg nie wystarczyło w roku ubiegłym pieniędzy na realizacje tego zadania. 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady gminy 
Zapytał czy są jeszcze pytania dotyczące budżetu gminy. 
 
Krzysztof Rak – radny 
Stwierdził, że wójt nie odniósł się do pytania, czy udostępni listę zadań. 
 
Tadeusz Smarz – wójt gminy 
Poinformował, że udostępni, ale nie będzie określonych kosztów bo to jest harmonogram 
działań. 
 
Nikt więcej nie zabrał głosu. 
 
Rafał Żelazek – radny 
Odczytał projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu gminy Zawieś Wielka na rok 2007. 
 
 
Małgorzata Kutnik – radna 
W imieniu klubu zgłosiła wniosek formalny o ogłoszeniu przerwy przed przystąpieniem do 
głosowania. 
 
Przewodniczący Rady Gminy o godzinie 1205 ogłosił 10 minut przerwy. 
 
O godzinie 1215 wznowił obrady V sesji Rady Gminy Zawieś Wielka. 
Poprosił radnych o wyłączenie komórek na czas sesji. 
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Małgorzata Kutnik – radna 
Złożyła wniosek formalny dotyczący odłożenia głosowania nad budżetem na następną sesję 
po otrzymaniu szczegółowych materiałów odnośnie budżetu. 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Zapytał kto jest za przyjęciem wniosku radnej Kutnik. 
 
Za wnioskiem radnej Kutnik było 6 radnych, przeciwnych było 8 radnych, 1 osoba 
wstrzymała się od głosu. 
 
Przewodniczący Rady Gminy zapytał kto jest za podjęciem uchwały w sprawie uchwalenia 
budżetu gminy Zawieś Wielka na rok 2007.  
 
 
Rada Gminy Zawieś Wielka podjęła przy 8 głosach za i 7 wstrzymujących się 

Uchwałę Nr V)12)2007 
w sprawie uchwalenia budżetu gminy Zawieś Wielka na rok 2007 
  
 
Przewodniczący Rady Gminy oznajmił, że uchwała została podjęta większością głosów. 
O godzinie 1225 ogłosił przerwę. 
O godzinie 1235 wznowił obrady V sesji Rady Gminy Zawieś Wielka. 
 
Przypomniał, że są jeszcze dwa projekty uchwał, jeden radni otrzymali z materiałami na sesję, 
a jeden przed sesją. 
Poprosił o komentarz do uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy w miejscowości Przysiek. 
 
Mirosław Kwiatkowski – kierownik Referatu Rolnictwa 
Omówił projekt uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy w miejscowości Przysiek. 
Wskazał na mapie gdzie jest usytuowana ulica. 
 
Do przedstawionego projektu uchwały pytań nie było. 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Odczytał projekt uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy w miejscowości Przysiek. 
 
 
Rada Gminy Zawieś Wielka podjęła jednogłośnie 

Uchwałę Nr V)13)2007 
w sprawie  nadania nazwy ulicy w miejscowości Przysiek 
 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Odczytał pismo Wojewody Kujawsko-Pomorskiego w sprawie wygaśnięcia mandatu wójta 
gminy. 
 
Tadeusz Smarz – wójt gminy 
Poinformował, że nie otrzymał jeszcze od wojewody żadnego pisma w tej sprawie. 
Złożył oświadczenie wyjaśniające w sprawie nieterminowego złożenia oświadczenie 
dotyczącego prowadzenia działalności przez żonę. 
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Oświadczenie wyjaśniające w załączeniu do protokółu 
 
Zenon Podgórski – radny 
Poprosił o ustosunkowanie się do tej sprawy Panią prawnik. 
 
Anna Zdziubany  - radca prawny 
Wyjaśniła, że radcę prawnego w urzędzie obowiązuje trochę inny rozkład pracy. Jest w 
urzędzie tylko jeden dzień w tygodniu. Radni otrzymali moją opinię w tej sprawie i może są 
jakieś pytania bo do opinii nic więcej nie doda oprócz tego co jest w niej zawarte. 
 
Krzysztof Rak – radny 
Wypowiada się Pani, że do wygaśnięcia mandatu nie doszło. Sprawa opóźnionych 
oświadczeń majątkowych jest poważna i dotyczy wielu osób i dotarła do Trybunału 
Konstytucyjnego. Uważa, że nie powinniśmy głosować uchwały ponieważ do momentu 
wydania opinii przez Trybunał Konstytucyjny nie czuje się uprawniony, żeby zabierać głos w 
tej sprawie. Podejrzewam, że zdanie prawników wojewody jest inne, bo inaczej nie 
występowaliby z takim wnioskiem. 
 
Anna Zdziubany – radca prawny 
Wojewoda wystąpił z pismem, żeby zwołać sesję, i że należy te sprawę poddać pod 
głosowanie. Radni mają zadecydować w terminie 30 dni od zaistnienia tej przyczyny i 
zdecydować w formie uchwały. Wójt wyszedł z tym naprzeciw ponieważ  jeszcze 30 dni nie 
upłynęło, dlatego zaproponował żeby na dzisiejszej sesji temat ten został poruszony i jego 
wyjaśnienia były przedłożone. Trybunał Konstytucyjny będzie zajmował się odpowiedzią na 
pytanie bardzo formalnie prawne tzn. czy konkretne określone przepisy będą zgodne z 
konstytucją. Ustawodawca w naszej sprawie nie bez przyczyny dał Państwu możliwość 
wysłuchania wójta ponieważ każda sprawa jest inna, ma inny stan faktyczny. Radni muszą 
wysłuchać i podjąć uchwałę bo tak stanowią przepisy. W tym stanie faktycznym naszej 
sprawy nie chodzi o niezłożeni oświadczenia majątkowego. Wójt złożył oświadczenie 
majątkowe w terminie 30 dni od ślubowania. Nasza sytuacja nie dotyczy nie złożenia 
oświadczenia majątkowego tylko nie złożenia oświadczenia o działalności gospodarczej żony. 
Wójt mówił, że złożył oświadczenie o działalności gospodarczej żony już w 2005 roku i to 
oświadczenie jest nadal w dokumentach wojewody, nie zostało ono wycofane. Mamy taką 
sytuację, której nie przewidziały przepisy prawne, że ta sama osoba była wójtem i jest nadal 
wójtem. To na potwierdzenie tego samego stanu faktycznego wójt później złożył 
oświadczenie o działalności żony, które było takie samo jak to, które jest u wojewody 
Nieprawdą jest, że inni prawnicy mają inne stanowisko, moja opinia jest oparta o stanowisko 
liczących się prawników w Polsce, pana Safiana, profesora Kuleszy czy Związku Miast 
Polskich. 
Opinia moja opiera się też  na pojęciu dnia wyborów i dnia wyboru. Dzień wyborów to dzień 
głosowania w dniu 12 listopada, a dzień wyboru to dzień wyboru na stanowisko konkretnej 
osoby ogłoszony w dzienniku ustaw. Przyjmując taką interpretację wójt zmieścił się w tym 
drugim terminie, bo oświadczenie złożył 29, a ogłoszenie wyników nastąpiło 29 listopada 
czyli w granicach 30 dni. Uważam, że warto bronić tej sprawy ale każda sprawa tego typu w 
Polsce ma inny stan faktyczny i należy się odnosić do określonego stanu faktycznego. Nie bez 
przyczyny ustawodawca przewidział określoną procedurę. Można się odwołać jeszcze do 
sądu. 
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Zenon Podgórski -  radny 
Nikt nie podważa Pani wiedzy, czy Pani ma np. znajomości, czy układy. Prawo jest jedno i 
każdy z nas ponosi konsekwencje, stanowi jedną obligację. Każdy kto będzie prezentował 
prawo będzie to tłumaczył jak mu wygodnie, a pisze wyraźnie wojewoda nakazał zwołanie 
sesji i głosowanie nad stwierdzeniem wygaśnięcia mandatu wójta pana Smarza. My idziemy 
w kierunku odłożenia, a to i tak nie będzie adekwatne do sytuacji. 
 
Anna Zdziubany – radca prawny 
Poinformowała, że 20 lat wykonuje zawód radcy prawnego i stara się wydawać opinie zgodne 
z przepisami prawa, a nie z moim sumieniem. Pismo wojewody, które odczytał 
przewodniczący nie jest pismem nakazującym coś nam. Wojewoda nie wezwał Rady 
formalnie, że daje Radzie 30 dni czasu na podjęcie uchwały i dopiero wtedy byłoby to 
wezwanie zgodne z przepisami. Ten etap nie nastąpił my wyprzedziliśmy tą sytuację żeby 
uporządkować jak przewidują przepisy. 
Próbuje wskazać interpretację, z której wynika, że oświadczenie zostało złożone w terminie  
licząc dzień wyboru konkretnej osoby na konkretne stanowisko, i że nie ma żadnego 
przekroczenia w tej naszej sprawie. Należy indywidualnie do każdej sprawy podchodzić. 
 
Krzysztof Rak – radny 
Czy w związku z terminowym, czy nieterminowym złożeniem tego oświadczenia wójt składał 
jakieś wyjaśnienia u wojewody, czy pełnomocnika z biura prawnego wojewody. Skoro talie 
pismo wpłynęło do Rady, to też znali tą sytuację i musieli się na przepisach oprzeć. 
 
Tadeusz Smarz – wójt gminy 
Poinformował, że udał się do kancelarii informacji niejawnych. Zachowanie inspektora było 
dość dziwne, pokazał, że to oświadczenie jest w białej teczce, a to oświadczenie jest w teczce 
zielonej. Nie było to śmieszne, a on to przyjął z uśmiechem. Zabiegałem też o rozmowę z 
wojewodą ale nie doszło do spotkania. Złożył pismo wyjaśniające i informujące. Jest na sali 
redaktor pan Marwitz, który użył słowa, że wojewoda nakazał więc widzicie Państwo jaka 
jest siła mediów. To co napisał redaktor jest dla Państwa ważniejsze od tego co przeczytał 
przewodniczący. 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Odczytał fragment pisma wojewody ze strony internetowej, a mianowicie „Przepisy o 
wygaśnięciu mandatu z powodu nieterminowego złożenia oświadczenia są restrykcyjne  
jednakże jako takie zostały zaproponowane, a później uchwalone. Projekt ustawy z dnia  
8 lipca 2005 roku wniesiony został przez posłów Platformy Obywatelskiej, a przed 
uchwaleniem był uzupełniony prze posłów Sojuszu Lewicy Demokratycznej.”. 
Zapytał czy są jeszcze pytania. 
 
Pytań nie było. 
 
Odczytał projekt uchwały w sprawie odmowy stwierdzenia wygaśnięcia mandatu Wójta 
Gminy Zławieś Wielka. 
Zapytał kto jest za podjęciem uchwały. 
 
 
Rada Gminy Zawieś Wielka podjęła przy 8 głosach za i jednym głosie wstrzymującym się  

Uchwałę Nr V)14)2007 
w sprawie  odmowy stwierdzenia wygaśnięcia mandatu Wójta Gminy Zawieś Wielka 
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W momencie głosowania nad ww. uchwałą na sali było 15 radnych, 6 radnych nie brało 
udziału w głosowaniu.  
 
Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że w głosowaniu brała wystarczająca liczba radnych 
i większością głosów uchwała została przyjęta. 
 
 
Ad. 5 
 
 
Tadeusz Smarz – wójt gminy 
Przedstawił informację dotyczącą pracy wójta  między sesjami. 
Informacja w załączeniu do protokółu. 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Zapytał, czy są pytania dotyczące przedstawionej informacji. 
 
Małgorzata Kutnik – radna 
Usłyszała, że jest robiona dokumentacja wodna od stacji paliw do leśniczówki w Pędzenie. 
 
Tadeusz Smarz – wójt gminy 
Poinformował, że jest to odcinek za starą szkołą w Pędzenie. Nazwę Smolno już eliminujemy 
bo ona nie istnieje. 
 
Więcej pytań nie było. 
 
 
Ad. 6 
 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Poprosił przewodniczącego komisji d)s obywatelskich o zwołanie komisji i wypracowanie 
stanowiska w sprawie diet dla sołtysów. 
 
Krystyna Rębacz – radna 
Poprosiła o ustawienie pojemników do segregacji śmieci przy oczyszczalni ścieków w 
Górsku. Zapytała czy zaistniały nowe okoliczności dotyczące ulicy Zacisznej w Górsku. 
Przekazała, że pan Blachowski zgłosił, że droga koło niego jest bardzo rozjeżdżona. 
Poprosiła o utwardzenie placu koło przystanku w Czarnym Błocie.  
 
Mateusz Mięsikowski – radny 
Na zebraniu wiejskim w Łążynie mieszkańcy pytali, czy będzie robiona dalej droga do 
Zarośla Cienkiego. 
 
Mirosław Kwiatkowski – radny powiatowy 
Poinformował , że radni powiatu będą głosowali na budżetem powiatu. W projekcie 
budżetu powiatowego w inwestycjach nie ma ujętego tego zadania. 
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Jan Surdyka – radny powiatowy 
Poinformował, że budżet powiatu jest zrównoważony i żadnych inwestycji w powiecie nie 
będzie robionych, wyasygnowano tylko środki na poszczególne gminy z przeznaczeniem na 
budowę chodników. Poszerzenie drogi nie jest ujęte. 
 
Zenon Podgórski – radny 
Poprosił o sprawdzenie wszystkich posesji na terenie gminy, czy mają kosze na śmieci. 
Przy ulicy Markiewicza w Górsku jest bardzo zaśmiecony lasek, poprosił o ustawienie tam 
pojemnika na śmieci. 
Zgłosił, że przy tej ulicy na poboczach jest bardzo dużo dziur. 
 
Małgorzata Kutnik – radna 
W Gutowie koło byłej szkoły zostały postawione przez gminę barakowozy, w których 
mieszkają podopieczni, czy nie należałoby tam postawić toj-tojek. Jest to sprawa priorytetowa 
dla Gutowa. 
Sołtys z Zarośla Cienkiego składał wniosek o naprawę drogi w kierunku Zarośla pod lasem, 
czy zostało to już zrobione. 
 
Krzysztof Wojciechowski – naczelnik OSP w Rzęczkowie 
Poprosił o wybudowanie sanitariatów w remizie OSP w Rzęczkowie. Poinformował, że 
wybudowanie sanitariatów jest bardzo ważne dla jednostki. 
 
Mirosław Trzebiński – radny 
W miejscu gdzie autobus zjeżdża ze Stanisławki z lewej i z prawej strony koło krzyża są 
wielkie dziury i należałoby je zasypać kamieniem. 
Przy drodze na Stanisławkę należałoby również obciąć gałęzie z drzew bo bardzo 
przeszkadzają. Koło państwa Werachowskich pracuje koparka, która wywozi pod oponami  
błoto na drogę i można wpaść tam w poślizg. 
Mieszkańcy Toporzyska wnioskują o naprawę drogi od figurki do fermy oraz o naprawę drogi 
po torowisku. 
Pani Wieczorkowska zgłosiła, że nie mogła do niej dojechać karetka. 
 
Renata Dobrowolska – mieszkanka Górska 
Była mowa o programie lider. Biorą w nim udział 3 gminy . Zapytała, czy 681 tysięcy to są 
środki dla 3 gminy, czy tylko dla naszej gminy. 
Co będzie z zieloną szkołą w Czarnym Błocie. 
 
Irena Śmieszek – mieszkanka Toporzyska 
Zgłosiła ogromny problem wywalania śmieci przy drodze od krzyża do Stanisławki, chodzi o 
kontrolę gospodarstw. Mieszkańcy wiedzą kto to robi, mówili żeby zajął się tym sołtys, a 
przecież sołtys nie będzie likwidował śmieci. Zapytała czy jest jakiś program, czy obowiązek 
kontroli przez gminę np. okazywania wpłat za wywóz śmieci.  
Poinformowała, że jest redaktorem „Naszych Głosów”. Do redakcji wpłynęły uwagi 
mieszkańców dotyczące ścieżki rowerowej, że powinna ona być zdrowa. Szlaka jest 
niezdrowa i niehigieniczna. 
W biuletynie informacji publicznej gminy nie ma aktualnych wiadomości i nie ma całego 
zakresu spraw. Strona internetowa też nie jest pełna. 
Dziwimy się, że nie padały pytania ze strony radnych np. budowy dróg, gdzie jaka będzie 
budowana. Z projektu budżetu nic nie wynika, a radnych powiatowych się pyta o szczegóły 
gdzie powiat nie ma uchwalonego budżetu. 
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Zbigniew Drewnowski  - przewodniczący Rady Gminy 
Rada też dyskutowała nad projektem, komisje trwały 5 godzin, kto chciał się pytać to pytał. 
Gro radnych w ogóle do tego nie było przygotowanych.      
  
Mateusz Mięsikowski – radny 
Poinformował, że zrozumiał wójta jak przedstawiał harmonogram i jest w zorientowany. 
Pytał radnego powiatowego ponieważ takie pytanie zadano na zebraniu wiejskim. Nie 
potrzebuje szczegółów, odpowiedź otrzymał i jest z niej zadowolony. 
 
Renata Dobrowolska – mieszkanka Górska 
Koleżance nie chodziło o to, bo kiedy omawiano nasz budżet i radni prosili o odpowiedź na 
szczegółowe pytania to radni z mojej lewej strony nie mieli pytań, nie mieli wątpliwości, a 
nawet były błędy rachunkowe. 
 
Stanisław Składanek – mieszkaniec Czarnowa 
Odczytał skargę na radnego Zbysława Krawulskiego. 
Skarga w załączeniu do protokółu. 
 
Zbysław Krawulski – radny 
Dokładnie chce znać podstawy ze strony pana Składanka kierowane pod jego adresem. 
 
Stanisław Składanek – mieszkaniec Czarnowa 
Radny Krawulski kupuje od znajomego świniaki, prowadzi ubój i przerabia je. Pomówił 
mnie, że zadzwoniłem do wójta, a wójt miał zadzwonić na policję, że niby policja miała to 
kontrolować. 
Proszę zapytać wójta, czy dzwoniłem w tej sprawie. 
 
Andrzej Pyzik – radny 
Chciałby, żeby pan Mięsikowski wymienił inwestycje drogowe jakie będą wykonane w tym 
roku. Powiedział, że zna wszystkie drogi. Poprosił o wymienienie chociaż trzech. 
 
Mateusz Mięsikowski – radny 
Poinformował, że ze Stanisławki do Toporzyska, Łążyn – Łążynek. Może poszukać bo 
zapisał sobie tą informację. 
 
Małgorzata Kutnik – radna 
Na posiedzeniu komisji wystąpiła, o to żeby sprawdzić czy mieszkańcy naszej gminy mają 
obowiązek składania deklaracji w ośrodku zdrowia w celu kontynuacji dalszych świadczeń 
zdrowotnych. Jak ta kwestia wygląda. 
 
Zenon Podgórski – radny 
Poprosił, żeby pani Babiarz – pielęgniarka zorganizowała zebranie wiejski w szkole w Górsku 
z udziałem Pani kierownik. 
Poprosił radnego powiatowego – pana Surdykę o postawienie w gminie słupów reklamowych 
takich jakie są w mieście. 
Jest przegłosowana w sejmie ustawa o lustracji i czy będzie ona obowiązywała byłego 
naczelnika i obecnego wójta. 
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Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Stwierdził, że Pani kierownik ośrodka nie może organizować zebrań wiejskich, może na takie 
zabranie być zaproszona. Czy wójt będzie lustrowany można przeczytać w ustawie. 
 
Konrad Dobrowolski – mieszkaniec Górska 
Poprosił przewodniczącego o trochę pokory w stosunku do pana Podgórskiego i trochę 
grzeczności. 
 
Janina Babiarz – pielęgniarka z GOZ w Złejwsi Wielkiej 
Na temat zebrania porozmawia o jakie zebrania chodzi. 
Na temat deklaracji informację złożono w urzędzie gminy. 
Na przyszłość, jeżeli są pytania dotyczące służby zdrowia to proszę je kierować bezpośrednio 
do służby zdrowia, bo nie zawsze urząd wie co służba zdrowia wypełnia i co pacjenci ośrodka 
mają dopełnić. 
 
Krystyna Rębacz – radna 
Na zebraniu wiejskim w Górsku padały pytania dotyczące służby zdrowia i nie wiedzieliśmy 
co odpowiadać. Obiecaliśmy zorganizowanie zebrania z udziałem służby zdrowia. 
 
Rafał Żelazek – radny 
Stwierdził, że radna Kutnik miała się ustosunkować do artykułu zamieszczonego w „Naszych 
Głosach”, którego redaktorem jest pani Śmieszek. Chodziło o napisaną nieprawdę. 
Poinformował, że nauczyciele rozpowiadają wiadomość, że szkoła w Czarnowie ma być 
zlikwidowana. Zapytał, czy jest to prawda. 
Koło pana Drążkowskiego w Złejwsi Małej jest lampa uliczna ustawiona w kierunku posesji. 
Mieszkańcy proszą o odwrócenie lampy w kierunku lasku. 
 
Małgorzata Kutnik – radna 
Odpowiedziała, że sprostowanie będzie w następnym numerze „Naszych Głosów”. 
 
Jan Surdyka – radny Powiatowy 
Poinformował, że powiat finansuje słupy reklamowe przy drogach powiatowych, a gmina 
załatwia sama na swoim terenie. Naprawienie poboczy ulicy Markiewicza w Górsku zostało 
zlecone dyrektorowi dróg powiatowych. 
 
Krzysztof Rak – radny 
Zgłosił przepalone lampy przy ulicy Popiełuszki w Przysieku. I przy garażach przy bloku 
gdzie znajduje się hotel. 
 
Zenon Podgórski – radny 
Uważa, że gmina jest powiatowa. 
 
Tadeusz Smarz – wójt gminy 
Poinformował, że dobiegają ku końcowi zebrania wiejskie, są zgłaszane wnioski, będzie 
zrobiony ich zbiór i będą one przeanalizowane. 
Niektóre z nich będą musiały poczekać, a te które dotyczą bezpieczeństwa będą realizowane 
niemal od razu. Wnioski dotyczące pojemników na śmieci postara się zrealizować. Wnioski 
zgłaszane przez radnych będą weryfikowane i też nie wszystkie będą realizowane. Postara się 
naprawić ulicę Długą. 
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Zajazd autobusowy w Czarnym Błocie był poprawiany, ale po założeniu wodociągu 
uszkodzono go i w trybie pilnym będzie naprawiony. 
Pobudowanie balustrady koło pana Zawady w Skłudzewie było zgłaszane ponieważ jest tam 
bardzo niebezpiecznie i nie raz mogłoby tam być nieszczęście. 
Myśli, że droga z Gutowa do Zarośla Cienkiego nie była zrobiona ze względu na warunki 
pogodowe. Jak będą sprzyjające to zostanie wykonana naprawa. 
 
Nie ustosunkuje się jednoznacznie do budowy sanitariatów w OSP w Rzęczkowie. Wróci do 
tego tematu w terminie późniejszym. 
Obcięcie gałęzi z drzew przy drodze w Toporzysku przyjmuje do realizacji. 
Gmina wozi tysiące ton szlaki i kamienia wapiennego, a równiarka praktycznie cały rok 
równa drogi. 
Środki na realizację programu lider przeznaczone są dla trzech gmin. W harmonogramie 
finansowo – rzeczowym nie jest przewidziane wprost dla której gminy ile i co. Są określone 
środki na poszczególne zadania. Grupa lokalna działania jest otwartą grupą. Kiedy będzie 
realizowała np. różne festyny, szkolenia, jarmarki to będzie robione dla poszczególnych 
mieszkańców i każdy będzie mógł w tym brać udział. 
Przedwcześnie jest mówić kto będzie prowadził zieloną szkołę do czasu jej utworzenia 
budynkiem zajmowała się będzie gmina ponieważ trzeba tam będzie przeprowadzić szereg 
prac remontowych i adaptacyjnych. Na zadnie to trzeba będzie wydać dość dużo pieniędzy. 
Gmina w programie Lider na trochę zabezpieczonych środków na dokumentację. W 
programie Lider nie ma zabezpieczonych środków na zakup towarów i materiałów. Jest to 
program w większości informacyjno – szkoleniowy. 
Za stronę internetową odpowiedzialna jest Pani sekretarz i w miarę możliwości wprowadzane 
są dane, ale czy będzie zawsze wszystko obawia się, że nie zupełnie. 
Każdy urząd jest inny i każdy pracownik mówić będzie o swoim środowisku dobrze i bardzo 
dobrze. Będziemy starali się informacje uzupełniać na bieżąco. 
Policja prowadzi dość często ze mną konsultacje i rozmowy o niektórych zadaniach 
operacyjnych. Nie wszystko jednak się nadaje do zupełnego upowszechniania. Policja   
prowadziła ze mną rozmowę na temat pana Krawulskiego. Na tym zakończy ten temat bo są 
to sprawy operacyjne. Nie wie czy będą rozmawiać z panem Krawulskim, to nie jest problem 
wójta. Rozmowy z komendantem policji odbywają się na różne tematy bezpieczeństwa i 
porządku też. 
Nie czytał ustawy lustracyjnej i nie wie czy będzie go ona obowiązywała, ale jest 
przygotowany do tego pytania od ponad roku.  
Wśród wielu ataków na mnie jakie Państwo robicie liczył się z tym, że w tej kwestii zostanie 
też zaatakowany i dlatego się przygotowałem.  
Zleci pracownikowi sprawdzenie lampy ulicznej, o której mówił radny Żelazek i zastanowi 
się co należy zrobić. 
Nigdy nie chodziła mi po głowie likwidacja szkoły w Czarnowie. Wręcz przeciwnie, dlatego 
ją utrzymujemy w możliwym stanie technicznym i zawsze myśli, że szkoła ta zostanie 
reaktywowana, ona jest częścią składową szkoły w Złejwsi Wielkiej. Z nikim nie rozmawiał 
na temat likwidacji szkoły i nie myśli o jej zlikwidowaniu. 
Sprawy awarii oświetlenie ulicznego zgłaszają do gminy sołtysi, a gmina do zakładu 
energetycznego takie są ustalenia z zakładem energetycznym. 
 
Mirosław Kwiatkowski – kierownik Referatu Rolnictwa 
Poinformował, że gmina posiada ewidencję umów na odprowadzanie odpadów stałych i 
będzie ewidencja odprowadzania ścieków. Gmina będzie to sprawdzała. 
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Tadeusz Smarz – wójt gminy 
Padł zarzut, że jedna strona atakuje wójta, druga nie. Jedna strona ma dużo więcej informacji, 
ponieważ przy każdej okazji kiedy mnie widzą podejdą, zapytają, podpowiedzą. Informacja ta 
jest bieżąca. Nie czekają do komisji czy do sesji. Jak mają problem to zgłaszają go zaraz. Oni 
wszystkiego też nie wiedzą o gminie, poruszają tematy, które ich interesują najczęściej z ich 
środowiska. Wierzy, że po tej sesji będzie inaczej. Ja nie mam nic do ukrycia, jestem otwarty 
na każdego i jestem w stanie się przywitać i podać rękę, żeby to służyło mieszkańcom gminy. 
To, że jak ktoś wejdzie do mnie i mówi jak i co o mnie myśli nie polepsza sytuacji i nie 
pomaga mieszkańcom gminy. 
Powiedziałem na debacie w Toruniu, że nie posiadam przyzwolenia społecznego, żeby 
deklarować przekazanie części gminy do Torunia, obawia się, że niektórzy nie mają 
przyzwolenia swojej wsi, żebyście tak postępowali jak postępujecie. Jeżeli prezentujecie 
swoje środowisko, swoją wieś to róbcie to w miarę swoich wyborców. To nie jest nauka, czy 
drogowskaz. Zrobicie i tak jak będziecie uważali. Ja uważam, że jeżeli prezentuję naszą 
wspólną opinię, wspólne zdanie i takie żeby ono służyło dobru naszej gminy. 
 
Janik Hanna – radna 
W Skłudzewie już nie raz na tym zakręcie zdarzały się sytuacje wypadkowe, łatwo wpaść w 
poślizg kiedy spadną liście i jak zza zakrętów ktoś wyskoczy. Skarpa ta jest bardzo 
niebezpieczna. 
Potrzebna jest tam bariera. 
 
Małgorzata Kutnik – radna 
Stwierdziła, że nie uzyskała odpowiedzi na temat deklaracji dotyczącej ośrodka zdrowia – 
domaga się odpowiedzi. Takie deklaracje w innych województwach składano już w styczniu. 
Obawia się, że może nie będzie gdzie iść do lekarza pierwszego kontaktu. 
Zastanówmy się wspólnie razem jak można pójść do człowieka i podać mu rękę, który idzie 
naprzeciw i mu się nie ukłoni. 
 
Janina Babiarz – Celowo ominęła tej odpowiedzi, zaprasza na rozmowę do ośrodka. 
Informuje jednak, że wszyscy mogą spać spokojnie. Wyjaśniła pokrótce na czym polega 
wypełnianie deklaracji i kto deklaracje powinien wypełnić. 
Zapewniła, że nie będzie sytuacji, żeby pacjent nie został przyjęty. 
 
Zenon Podgórski – radny 
Poinformował, że na terenie gminy mieszka od 30 lat, każdy ma swoje myślenie i tak 
powinien postępować jak postępuje tylko czy ja od początku do Pana nie przychodziłem. 
Przychodziłem do urzędu, musiałem odwiedzić wójta odwiedzałem, że Pan reprezentuje SLD 
wiedziałem jak to jest organizacja, jakie ma Pan poglądy i dobrze było. Zmieniły się czasy ja 
to przeżyłem. Powiem prosto w oczy bo są przykazania Bóg, honor i ojczyzna. Honor 
człowieka to jest podstawa. Pan należał do SLD później zmienia się pogląd polityczny Pan 
jest w innej partii Solidarności na to są dokumenty, później Pan znów jest w SLD. 
Są to sprawy bardzo ważne, Pan reprezentuje społeczeństwo, Pan reprezentuje społeczeństwo 
jak ojciec. Ja pamiętam bardzo dobrze ciężkie czasy, tak jest jak jest w końcu trzeba to 
wypowiedzieć prosto, bo jak przyjdzie chińczyk to ten nasz Pan wójt będzie żółty, bo tak 
będzie, bo trzeba się zapisać, tak się nie robi. Nawet stracić autorytet,  jakąś posadkę ale tak 
się nie robi kariery. 
Zapytał pana Surdykę, czy nie mógłby pomóc bo ludzie chcą wyjazdu z ulicy Zacisznej, nie 
wjazd. Zrobić przejście na ulicę Jagodową i koło harcówki. 
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Tadeusz Smarz – wójt gminy 
Stwierdził, że został poważnie zaatakowany ale bez podania przyczyny, powodów. Nie 
postawił mi Pan konkretnego zarzutu. Jakie pan Podgórski ma uwagi do mojego 
postępowania , przynależności. Uważam, że byłem i jestem centrolewicowcem, nigdy nie 
byłem w solidarności. Nie pytam nikogo kto gdzie należy w jakiego bożka wierzy, czy nie 
bożka. Chodzimy do kościoła. Wczoraj usłyszał, że jak się modlisz to nie bądź obłudnym. 
Czekam na konkretny zarzut jaki ma Pan do mojej osoby bo to pozwoliłoby mi na podjęcie 
konkretnych działań. Natomiast takie sugerowanie do niczego nie doprowadzi. Jeżeli nie 
plamimy swojego honoru nie czynimy drugiej osobie krzywdy to reszta jest prywatną rzeczą. 
Jeśli ma Pan uwagi do mojej osoby to niech Pan powie żebym miał możliwość obrony bo w 
tej chwili to jest takie opluwanie. Jestem wójtem, reprezentuję gminę i nie może być 
niedomówień, ja pracę swoją wykonuję tak dobrze jak tylko potrafię. Te rzucane 
niedomówienia są dość dziwne. 
W zakresie przejścia dla pieszych na drodze krajowej gmina niewiele może zrobić, możemy 
tylko występować z wnioskiem do Generalnej Dyrekcji Dróg i to uczyniłem już nie raz, 
decyzja należy tylko do nich. 
 
Arkadiusz Kwiatkowski – mieszkaniec Poznania 
Sprawa pana Krawulskigo dotyczy mnie osobiście. Pan wójt mówił, że rozmawiał z policją. 
Zapytał kto doniósł, że tego dnia jest bite tyle i tyle sztuk świń. Bo ja zostałem przez policję 
też spisany, a nikt oprócz dwóch osób pana Składanka i jeszcze jednego rolnika nie mógł 
wiedzieć. 
Poprosił o odpowiedź. 
 
Tadeusz Smarz – wójt gminy 
Odpowiedział, że o to należy zapytać policję. 
 
Stanisław Składanek – mieszkaniec Czarnowa 
Poprosił wójta, żeby odpowiedział, czy dzwonił, czy nie. 
 
Tadeusz Smarz – wójt gminy 
Odpowiedział, że nie. 
 
Zbysław Krawulski – radny 
Pan Składanek jako komendant straży jest człowiekiem bez żadnego honoru bo zapomniał jak 
4 lata temu pomówił mnie, że go wyzywam od różnych. 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Poprosił o nie załatwianie swoich spraw prywatnych na sesji. 
 
Zbysław Krawulski – radny 
Dostałem przed wyborami telefon od pana Składanka i oczernił mnie i całą rodzin, że jestem 
katem w tym domu. Na dzień dzisiejszy zgłosiłem ten incydent policji, z czego pan Składanek 
był ostrzeżony. Na dzień dzisiejszy szedłem na komisję pan Składanek znowu czekał na 
schodach przy gminie i znów mi to powtórzył, tą serię.  
Uważam, że sprawa tego typu skończy się gdzieś indziej. 
 
Zbigniew Drewnowski – przewodniczący Rady Gminy 
Przerwał dyskusję na ten temat. 
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Krystyna Rębacz – radna 
Jestem zażenowana tą sytuacją. Przeżyła 32 lata na terenie tej gminy.. Znam prawie 
wszystkich Państwa, ale to co słyszę to tak jakbym była w innym świecie. Czy my nie 
umiemy już ze sobą rozmawiać, czy język polski jest nieważny, czy my tylko umiemy się 
obrzucać jakimiś wyzwiskami i pomówieniami. Szanowni Państwo trochę kultury osobistej 
jak możemy wychowywać młode społeczeństwo jak nie umiemy ze sobą rozmawiać . Proszę 
o zachowanie jakiegoś umiaru  i poszanowania, Kochać się nie musimy ale szanować tak. 
 
Nikt więcej nie zabrał głosu. 
 
 
Przewodniczący Rady Gminy zakończył obrady V sesji Rady Gminy Zławieś Wielka. 
 
 
                                                                                           Przewodniczący Rady Gminy 
 
 
                                                                                                  Zbigniew Drewnowski 
Protokółowała: 
Mirosława Mycak 
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